
Jaarverslag 2016 

Algemeen 

Het bestuur heeft 11 maal vergaderd op de eerste donderdag van de maand 

Het onderwerp planologie is steeds een belangrijk onderdeel van de vergaderingen. Er zijn 

dit jaar ook weer een aantal zienswijzen ingediend bij de gemeente Goeree-Overflakkee. Zie 

verder verslag van de afdeling Planologie. 

Op 23 juni was er een extra vergadering i.v.m. zorgen over het project ‘Beleef de oude 

zeedijken’. Dit project voeren we uit met steun van de provincie, in het kader van de 

erfgoedlijnen. In 2014 zijn we dit project, op initiatief van bureau Tauw, gestart.  

 

Het project behelst het meer beleefbaar maken van de dijken, op basis van de 

cultuurhistorische achtergrond van deze dijken. Om de mogelijkheden hiertoe te 

onderzoeken is een tweetal pilots van kansrijke dijken opgezet. Het betrof aanvankelijk de 

Heerendijk langs het havenkanaal van Oude Tonge en de Oudelandsedijk te Ooltgensplaat. 

Deze laatste is vanwege onverenigbaarheid met de eisen van het Waterschap afgevallen. In 

plaats hiervan is een aantal dijken in de Polder Oost Kraaijer (Christoffeldijk, Pansdijk) 

gekozen. Bureau Tauw zou de trekker zijn van het project en de NLGO zou het bureau, met 

uitvoerend vrijwilligerswerk op locatie, ondersteunen. In oktober 2016 moest het project 

worden opgeleverd. 

 

Polder Sommelsdijk met op de achtergrond het Pansdijkje 

In augustus 2016 werd duidelijk, dat de streefdatum niet haalbaar zou zijn en dat, als we 

geen goede rapportage van het project zouden opleveren, de kans groot zou zijn, dat we 

veel van het uitgegeven geld zouden moeten terug betalen aan de provincie. Doordat één 



bestuurslid (Hendrik Baas)zich met het project heeft bezig gehouden, was het voor de 

andere bestuursleden  moeilijk om een goede lijn te ontdekken in de voortgang van ons 

project. Ook bleek, dat er meer geld was betaald voor de werkzaamheden van bureau Tauw 

dan er was begroot.  

Op 24 aug 2016 is er door een delegatie(Jan Baks,Bert Teune, Jos Hendriks,Jaap de Bonte 

en Hendrik Baas) van het bestuur overleg geweest met de coördinator van de Erfgoedlijnen 

van de provincie(Patty van der Kleij). Besloten is toen in te grijpen en andere bestuursleden 

de verantwoordelijkheid voor de afhandeling te laten overnemen. Op advies van de 

coördinator van de Erfgoedlijnen hebben we uitstel van oplevering aangevraagd. Dit is 

verleend tot 1 april 2017.  

Op 19 oktober werd er een presentatie gegeven, over het project, op een bijeenkomst van de 

Erfgoedlijnen Goeree-Overflakkee en is het rapport over kansrijke dijken uitgelegd. Dit 

rapport is opgestuurd naar de provincie en goedgekeurd.  

Aan de 2 pilots van de dijken is hard gewerkt. Voor de Heerendijk is, samen met de WSV 

Oude Tonge, en de Gemeente, een beheersplan gemaakt dat lijkt te gaan werken. Verder 

zal er, komen voorjaar, een bank en informatiebord worden geplaatst. Ook zullen er 

meidoornstruiken worden aangeplant en ratelaar worden ingezaaid. Bij het project in de 

Polder Oost Kraaijer wordt samengewerkt met SBB.  Ook hier zullen een bank en een 

infobord worden geplaatst. Het wordt mogelijk om  hier en daar onderlangs de dijk te 

lopen.We hopen dit, alsnog, in 2017 met succes te kunnen presenteren. We noemen deze 

route de Christoffelroute. 

 

Een ander belangrijk onderwerp van 2016 was de bewust worden om de kust te 

beschermen. 

De minister  Schultz wilde  eind 2015 gemeenten de ruimte geven om in de duinen te gaan 

bouwen. Dit gaf veel onrust in het land en protesten. 

Dit gaf ook  veel reactie op Goeree-Overflakkee. Er werd een burgerinitiatief(OKRR) 

opgericht in Ouddorp. Deze organiseerde een bijeenkomt in Ouddorp(25 oktober) met een 

zeer grote opkomst van de bevolking. Meer dan 400 personen kwamen op deze avond af. 

De NLGO heeft een bijdrage geleverd aan deze avond. 

Het burgerinitiatief OKRR wilde graag deelnemen aan een vereniging met bestuur en leden. 

De NLGO kan wel meer deskundigheid gebruiken i.v.m. planologische vragen Er zijn 



gesprekken gevoerd en deze hebben geleid tot een afspraak. Deze afspraak staat vermeld 

op de website. De OKRR(Ouddorp Kust Ruimte Rust) wordt een werkgroep van de NLGO. 

 

PR 

Ons paradepaardje, het blad de Sterna, verscheen 3 maal en wordt goed beoordeeld. 

 

 

In het blad Over Flakkee werd iedere maand een pagina gevuld met een onderwerp 

gerelateerd aan de vereniging. 

 

De website wordt goed bezocht. Er zijn plannen om de website te moderniseren. In 2016 

hebben we ook een Facebook pagina aangemaakt. Via de website is deze aan te klikken. 

Op 1 januari 2016 telde de vereniging  337 leden en op 1 januari 2017 was dit gestegen tot 

357.Van 231 leden is het email nummer bekend(65 %).Dit is met 5% toegenomen. Dat moet 

nog meer worden, want veel communicatie vindt plaats via de ledenbrieven. Er zijn 4 



nieuwsbrieven verzonden per email. Deze worden ook op de website geplaatst. In 2016 werd 

er ook een fotowedstrijd georganiseerd samen met de fotoclub de Rarekiek. Er waren 130 

inzendingen. Tijdens een fotofestival op 25 juni op de boerderij Lust en Last was de 

prijsuitreiking. 

 

 

Er zijn 2 lezingen georganiseerd en die werden goed bezocht 

 

Tijdens de jaarvergadering gaf Jan Alewijn een lezing over zoogdieren in de delta 

In september gaf Alexander Koenders een boeiende  presentatie over de Utrechtse 

Heuvelrug. 

Op 3 september was de jaarlijkse ledendag. Er werd vanaf de Oostdijkseweg een fietstocht 

gehouden naar de Haringvlietsluizen. Ook hier was veel belangstelling voor. 

 

 

 

 

 



Jaarverslag 2016 plantenwerkgroep  

Het jaar 2016 stond o.a. in het teken van inventarisaties voor het Zuid-Hollands Landschap. 
Er werden twee terreinen bezocht in het zandwallengebied tussen de Koolweg en 
Marijkeweg. 
Je komt daar een specifieke plantengroei tegen met zandblauwtjes, klein tasjeskruid en 
vogelpootje. 
Wat ook bijzonder was dat er zoveel blauwe knoop (voor ons eiland een zeldzame soort) en 
schermhavikskruid voorkwam en een smalle strook met rietorchis. Al met al een bijzonder 
gebied. 

 
Ook werd de Stekelbaarsroute en de Pitweije aan de Zuidweg geïnventariseerd. 
Dit gebied is zeer rijk aan vele orchideeën, teer guichelheil, zilt torkruid, teveel om op te 
noemen. 
De Stekelbaarsroute is een vrij toegankelijk wandelpad. 
 
Voor Floron (Floristisch Onderzoek Nederland) werd  bij Oude Tonge een ‘kilometerhok’ 
geïnventariseerd. 
In dit hok viel ook een stukje van de Krammer. Een gebied met meerdere gradiënten waar 
veel soorten werden gevonden. 
Graag zouden wij uitbreiding van de plantenwerkgroep zien, dus heeft u belangstelling, meld 
u aan. 
Clarie Tanis 
Coördinator plantenwerkgroep 
 

Jaarverslag 2016 Vogelwerkgroep  

Goeree-Overflakkee ligt in een waterrijk gebied en herbergt veel soorten maar ook hoge 

aantallen vogels. 

De vogelwerkgroep heeft ongeveer 30  actieve vogeltellers die maandelijks in de 

wintermaanden de vogels op Goeree-Overflakkee tellen (95 telgebieden) en dat al bijna 40 

jaar lang. Weinig vogelwerkgroepen hebben zo’n lange reeks van één en het zelfde gebied. 

Dit jaar werden weer drie bijeenkomsten belegd in het koetshuis te Sommelsdijk, op deze 

bijeenkomsten worden allerlei vogelzaken besproken.  Binnen de vogelwerkgroep zijn een 

aantal werkgroepjes actief. Dit zijn de kerkuilenwerkgroep, gierzwaluwenwerkgroep, 

weidevogelwerkgroep en sinds kort een strandbroedvogelwerkgroep. 

De kerkuilen deden het uitstekend  afgelopen jaar, met 24/25 broedgevallen met in totaal 62 

uitgevlogen jongen. Aan nestgelegenheid zal het niet liggen; de kerkuilenwerkgroep heeft 

inmiddels 136 kasten opgehangen.  



Aan de oude cichoreifabriek in Ouddorp zijn nestkasten voor gierzwaluwen opgehangen, in 

het broedseizoen was daar gelijk belangstelling voor. Ook is er een verzoek van de Nollestee 

te Melissant gekomen om gierzwaluwkasten op te hangen, deze zijn inmiddels gemaakt en 

worden in 2017 opgehangen. 

Weidevogels worden in de oude Oostdijk en Westplaat gemonitord. De weidevogels worden 

nog steeds in hun bestaan bedreigd. Op het strand bij het Flaauwe Werk en de Vrijheid 

werden broedende bontbekplevieren aangetroffen. 

De nesten van deze vogels zijn d.m.v. een draad en paaltjes  afgezet en van een infobordje 

voorzien zodat de strandvogels rustig konden broeden. 

De Vogelwerkgroep organiseert ook excursies voor de vw-groep zelf of voor NLGO. In mei 

zijn er twee excursie geweest, in de Koudenhoek/ Markenje (weidevogels/kustbroedvogels), 

dit in het kader van de Vogelkijkweek. 

 

Op 5 mei werd een “vroege vogel” excursie op de Kwade Hoek gehouden. 

29 oktober zijn we met de OD 6 de Noordzee opgegaan om naar zeevogels te kijken; daar 

hebben we met zijn allen enorm van genoten, het weer werkte ook geweldig mee. 

 

Er zijn binnen de vogelwerkgroep drie Wetlandwachten actief (voor Vogelbescherming 

Nederland) deze houden in een bepaald waterrijk gebied een oogje in het zeil,het gaat om 

de gebieden Grevelingen, Kwade Hoek en Haringvliet. 

 



Verder werden allerlei soorten tellingen uitgevoerd zoals trektelling, 

broedvogelinventarisaties, dorpsvogeltelling, huiszwaluwtelling en slaapplaatstelling. 

 

Op 28oktober was de onthulling van het Dick Wilbrinkbankje bij het Paardengat. 

 

Dick overleed op 8 juli 2015, hij was een zeer gewaardeerd lid van onze vogelwerkgroep. 

 

Mocht u belangstelling hebben om mee te draaien neem dan contact op met de 

vogelwerkgroep. 

Krijn Tanis 

Coördinator vogelwerkgroep 

 

 

Jaarverslag 2016 terreinwerkzaamheden 

 



Wij kunnen weer terugkijken op een succesvol jaar met  heel veel activiteiten. In totaal zijn er 

zes zaterdagen door de zaterdagwerkgroep georganiseerd. De nieuwe werkgroep “de 

Vliegende Brigade”  is op twintig maandagen actief geweest. De gemiddelde opkomst voor 

de zaterdaggroep groeit, nu veertien personen tegenover tien personen per actiedag vorig 

jaar.  Ook voor de maandaggroep is deze groei van toepassing, gemiddeld negen 

vrijwilligers tegenover zeven vorig jaar per actiedag. De beide groepen zijn dit jaar met twee 

vaste vrijwilligers uitgebreid.  De totale werkgroep bestaat nu uit meer dan twintig “vaste” 

vrijwilligers. In 2016 is er voor ruim 1400 uur werk verzet, wat neerkomt op zo’n  € 50.000. 

Door het inzetten van de Vliegende Brigade is er ruimte ontstaan om ook andere instanties 

te helpen. In 2016 is de materiaalkar verder ingericht. Verder zijn er door een particulier een 

groot aantal schoppen en rieken geschonken. Voor de werkzaamheden van de 

maandaggroep wordt een bedrag per dag gevraagd en voor de zaterdaggroep worden 

afspraken met instanties gemaakt voor een passende vergoeding. De verzekering  voor de 

vrijwilligers is gedekt bij de vrijwilligersverzekering via de gemeente Goeree Overflakkee  en 

bij “Landschap en Erfgoed Zuid-Holland”. Ook dit jaar zijn er weer twee vrijwilligers geslaagd 

voor een motorzaag- en/of bosmaaierdiploma. Voor Natuurmonumenten zijn we één keer 

aan het werk geweest bij het Elzenmeetperceel in het Bunkerbos in Ouddorp. Voor de 

gemeente Goeree Overflakkee zijn de wilgen aan de Hofdijkseweg in Ouddorp geknot en 

voor SBB de wilgen aan de Vliegers te Middelharnis. De overige werkzaamheden zijn 

verricht in Ouddorp; in de Kleistee (ook de NL-doet dag), de Pitweije (o.a. ook de landelijke 

Natuurwerkdag) en in de Preekhilpolder, allen van het Zuid-Hollands Landschap. We zijn 

Cees Appel weer veel dank verschuldigd voor het perfect bijhouden van de technische 

hulpmiddelen. 

Kees van ’t Zelfde 
Coördinator terreinwerkzaamheden 
 
 

Jaarverslag Planologie en Beroepschriften 2016 

Voor de zienswijzen/bezwaarschriften waarnaar in dit verslag wordt verwezen, kunt u 

elders op de website terecht. 

Verzoeken om handhaving 

De procedure over al of niet handhaven van de illegale Grondstort op een perceel aan de 

Sluiskreek te Oude Tonge loopt nog steeds. In oktober is er een hoorzitting geweest met de 

Bezwarencommissie van de Gemeente. Eigenaar Van Peperstraten c.s. deed het voorstel om 

de natuur terug te brengen door op het volgestorte perceel een landgoed te vestigen. 

Wethouder Markwat zag dat wel zitten. NLGO heeft dit van de hand gewezen. Dat zou slecht 

gedrag belonen. Bovendien moet de Sluiskreek, als een van de mooiste haventoegangen van 

Goeree Overflakkee, als erfgoed bewaard blijven. Het volgende gesprek over een aanpak zal 

begin maart 2017 zijn. 

Ook al een aantal jaren zijn we in contact met de Gemeente over het handhaven van de 

inrichting  en het onderhoud van de Landgoederen Lust & Last . Op nogal wat punten wijkt 

dit af van de overeenkomst die is gesloten tussen de Gemeente en de eigenaars Koudstaal. 

Ook dit jaar is herhaaldelijk contact geweest met de Gemeente en hebben we ook 



ondersteuning gekregen van raadslid Heintjes. Er lijkt nu een plan van aanpak te worden 

opgesteld. Helaas is de Gemeente niet erg voortvarend in de afhandeling.  

Afschotvergunningen  

Onder óaanvoering van de Zuid Hollandse Milieufederatie, samen met andere NB-

organisaties, hebben we dit jaar, deels bij de provincie, deels bij de Rechtbank en de Raad van 

Staten, bezwaar  gemaakt tegen het afschieten van winterganzen, roeken, eksters en 

smienten. De ontheffing voor het afschieten van eksters is ingetrokken en voor smienten is 

deze opgeschort.  

Half december zou er een hoorzitting zijn over de vergunning voor roeken, maar de Provincie 

heeft uitstel gevraagd. Daarop is een voorlopige voorziening gevraagd, om de 

vergunningverlening op te houden, maar helaas heeft de Rechtbank deze, op grond van niet 

spoedeisend afgewezen. Voor de uitspraken zullen we tot voorjaar 2017 moeten wachten. 

Bomenkap buitendijk Krammer/Volkerak  

De populieren aan de buitendijk langs Krammer-Volkerak (van na de ramp) beginnen oud te 

worden. Bovendien klagen aanliggende boeren over opbrengstderving, door schaduw. Het 

Waterschap wil de bomen kappen en heeft NLGO gevraagd mee te denken over compensatie.  

Op Flakkee is, langs dijken, want dat is de afspraak bij compensatie, nauwelijks nog ruimte 

om 1100 bomen kwijt te raken. Een belangrijker argument tegen het niet herplaatsen van 

bomen is het feit dat de oude bomen momenteel overwinter-/slaapplek zijn voor de Ruige 

Dwergvleermuis. Gedacht wordt nu aan een wijker/blijver-oplossing. 

In februari  hebben wij een hoorzitting  bijgewoond over ons bezwaar tegen het doorgraven 

van een zandwal aan de Oosterweg te Ouddorp .  De aanvraag van het doorgraven had bij 

NLGO een aantal vragen opgeroepen. Voor een deel werd door de gemeente onderkent dat 

een en ander beter had moeten worden verwoord bij de verlening van de 

omgevingsvergunning. Uiteindelijk hebben we overeenstemming bereikt met de 

perceelseigenaar over de meest geschikte plek voor een ingang naar haar perceel. Hoewel wij 

ons zorgen maken over het gemak waarmee vergunningen worden afgegeven, konden wij  

wel de redelijkheid van het verzoek inzien. Wel hebben wij gewezen op een mogelijke 

precedentwerking, want aantasting van zandwallen gebeurt regelmatig en handhaving hiervan 

blijft achter. Een aantal zandwallen staat zelfs niet eens meer op de digitale kaarten van de 

Gemeente en zijn daardoor, in principe, óvogelvrij verklaardô. We zijn in overleg met de 

Gemeente om deze fout te herstellen. De fout lijkt te zijn ontstaan door (hopelijk onbedoeld) 

slordig overnemen van de papieren kaarten naar digitaal. 

Vergelijkbare verzoeken tot handhaving zijn gedaan voor aantastingen op de Marijkeweg, de 

Oudenieuwelandseweg (Toppershoedje) en de Dirkdoensweg (Begraafplaats) allen in 

Ouddorp. 

In maart hebben we een bijeenkomst bijgewoond over de ontwikkeling  van Ouddorp Bad. 

Het ging toen met name over de parkeerterreinen, fietspaden, wandelpaden ruiterpaden 

strandovergangen en de salamander route. Wij hebben een aantal aanpassingen voorgesteld. 

Er komen geen aanpassingen op de parkeerplaatsen zelf (jammer want het zijn asfaltvlakten) 

RWS wil geen parkeerplaatsen inleveren. Wel kunnen aan de buitenzijden aanpassingen 



plaatsvinden in de vorm van duinvorming met helm en struweel. Het plan is dat het bestaande 

fietspad op het duin gaat er uit en aan de binnenzijde komt te liggen, hoewel de lokale 

bevolking hier tegen is. Het bestaande fietspad zou dan een voetpad worden. Het ruiterpad 

komt naast het voetpad te liggen en gaat ook over de Enden richting Kwade Hoek tot 

duinovergang pompstation. Door de bezwaren van de bevolking is nu overleg ontstaan over 

mogelijk handhaven van het fietspad, wellicht in een andere uitvoering. De salamander route 

wordt volgens plan uitgevoerd.  

In april is er een landelijke discussie geweest over de mogelijkheden van bebouwing van het 

strand. Het standpunt van Natuurmonumenten, om geen strandbebouwing meer toe te staan, 

hebben wij ondersteund. De provincie heeft een aanscherping van het beleid op dit punt in 

overweging. De Minister heeft een ómoratoriumô(pas op de plaats) toegezegd. 

In augustus hebben we (onze werkgroep Ouddorp Kust Rust Ruimte - OKRR) bezwaar 

ingediend ten het afgeven van een omgevingsvergunning voor de nieuwbouw van het 

strandpaviljoen Iloon. Het bouwplan voldoet niet aan de voorschriften welke gelden op basis 

van het Bestemmingsplan ñLandelijk Gebied Goedereedeò, met name waar het de ruimtelijke 

afweging betreft. Wij vinden het te hoog en te groot worden, ten opzicht van de huidige situatie 

en de omgeving.  De óvergrotingô  varieert van 125% tot zelfs 210 %, voor sommige onderdelen, 

t.o.v. de huidige situatie. Met het goedkeuren van deze bouwaanvraag vrezen wij een ósluipende 

wijziging van beleidô en een precedentwerking voor andere strandpaviljoens.  

 

In augustus hebben we, samen met onze collegaôs uit de Hoeksewaard, het Waterschap 

Hollandse Delta (WSHD) aangeschreven over het, in onze ogen, slechte onderhoud van de, 

vooral nieuwe, waterbergingsgebieden. Het riet wordt te vroeg (soms nog in juni) gemaaid 

terwijl er nog veel vogels broeden. Het riet wordt daarbij soms volledig gemaaid, zodat er 

geen schuilmogelijkheden meer zijn voor rietvogels. Het riet wordt geklepeld, zodat alle leven 

(ook nuttige insecten) worden gedood. En last but not least: bagger wordt gedeponeerd op 

kanten waar o.a. zeldzame planten, zoals orchideeën, groeien.  

Het vervelende hierbij is dat ook boeren dit gedrag overnemen: te vroeg maaien (veelal ook 

klepelen), slootkant-akkerranden doodspuiten, enz.. 

Door de aanleg van waterbergingsgebieden zijn natuurelementen ontstaan, die onderhoud 

behoeven. Anders verworden deze tot ruigten. Uiteraard realiseert NLGO zich dat de 

waterbergingsgebieden er op de eerste plaats zijn om hun naam waar te maken. Maar dat 

neemt niet weg dat deze gebieden (grote) potentie hebben om zich tot waardevolle 

natuurgebieden te ontwikkelen (step stones in een monotoon agrarisch landschap), waarbij het 

één (waterberging) het ander (natuurontwikkeling) niet in de weg hoeft te staan. 

Het WSHD heeft gereageerd dat de kerntaak het zorgdragen voor het watersysteem is, zij het 

binnen de voorwaarden van de Flora en Faunawetgeving en de Kaderrichtlijn Water. 

Natuurvriendelijk onderhoud heeft financiële consequenties, stelt het WSHD. Toch wil het 

WSHD, in het kader van het vastgestelde Opgaveplan Duurzaamheid per 2016 12 % van het 

areaal wegbermen ecologisch gaan beheren. Dit zal worden opgevoerd tot 20 - 30 % in 2019. 

Nog niet substantieel veel, maar wellicht volgt meer. Het WSHD is bereid met ons in gesprek 

te gaan om gebruik te maken van onze óveldkennuisô.  

 

Ook in augustus hebben wij ondersteuning gegeven aan de Beleidsvisie Recreatie van het 



onze werkgroep OKRR. De landschapsvisie, van de wkgr. OKRR, is bedoel als óvoorschotô 

op een te ontwikkelen nota Recreatiebeleid, van de Gemeente. OKRR is van mening dat 

Goeree Overflakkee zich moet onderscheiden door een duurzaam eiland te worden onder het 

motto: Beleef het duurzame Goeree Overflakkee! Het idee is dat alle sectoren (Recreatie, 

Watersport, Horeca, Landbouw, Visserij e.d.) allemaal mee gaan profiteren van de recreatie. 

Dit doen zij door zich duurzaam te ontwikkelen en deze ontwikkeling ook open te stellen voor 

de recreant. Het idee van eco-toerisme, waarbij toerist naar het duurzame eiland komt als 

vorm van ontspanning. De inkomsten die deze genereert komen ten goede aan het eiland. Het 

hele eiland 'ademt' duurzaamheid en daar kan de recreant op vele manieren van genieten en 

actief aan deelnemen. En de lokale economie profiteert daarvan.  

 

In oktober hebben wij een brief van de Zuid Hollandse Milieufederatie, over de 

implementatie van de Wet Natuurbescherming in het provinciale beleid door middel van 

een beleidsregel en verordening, mede ondertekend. Ten behoeve van de besluitvorming is 

een aantal aandachtspunten meegeven, over kansen van de Wet Natuurbescherming, over de 

doelen van Natura 2000 en over de uitvoering van Faunabeheer. Ten aanzien van de 

implementatie wordt aangedrongen op het ontwikkelen van een nieuwe natuurvisie van de 

Provincie, waarbij natuurorganisaties nauw betrokken zouden worden. Er komen signalen dat 

dit toch niet de bedoeling zou zijn.  

Jos Hendriks 

Coördinator Planologie en Beroepschriften 

 


